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–�Під�час�епідемії�в�с¾спільном¾�середовищі�±раїни
л¾нало�ба�ато� ±рити±и� та�незадоволення�станом�¾±-
раїнсь±ої� медицини.� Це� справедливо:� я±е� фінанс¾-
вання�–�та±а� і�медицина.�Я±що�¾±раїнсь±а�політична
та�е±ономічна�еліта�раніше�бачила�перспе±тиви�сво�о
лі±¾вання�ви±лючно�за�±ордоном,�то�та±�до�вітчизняної
медицини� і� ставилася.�Коронавір¾с� все� змінив:� ±ор-
дони�за±риті,�мі�рація�і�т¾ризм�відмінені.�Всі�мільяр-
дери�і�мільйонери�зм¾шені�б¾ли�повертатися�в�±раїни
своєї� резиденції.� І� тепер� ±орист¾йтеся� вітчизняною
медициною,�та±ою,�я±�і�всі!�Але�є�й�хороша�новина�–
не� все� та±� по�ано.� І� це� засвідч¾є� діяльність� очолю-
вано�о�Вами�НДІ�епідеміоло�ії�та��і�ієни.�Борисе�Пав-
лович¾,�¾�нас�заведено�д¾мати,�що�¾±раїнсь±а�на¾±а
і�медична�в�том¾�числі�–�¾�в±рай�занедбаном¾�стані.
А�ваш�інстит¾т,�нас±іль±и�мені�відомо,�на�с¾часном¾
міжнародном¾� рівні� дає� собі� рад¾� з� тестами� на� ±о-
ронавір¾с,�та�й�не�лише�з�ними.�Роз±ажіть�про�се±рети
сво�о� ¾спіх¾.

–�БÀдівля�на�вÀл.�Зеленій,�12,�де�знаходиться�наш�інститÀт,
є� пам’ят³ою� архіте³тÀри.�Ще� донедавна� це� приміщення
перебÀвало�À�розпорядженні�Міністерства�охорони�здоров’я
і�³иївсь³À�владÀ�часів�ЯнÀ³овича�не�ці³авила�наÀ³ова�діяльність
ІнститÀтÀ�епідеміоло�ії�та��і�ієни.�Не�ці³авила�можливість
розвиватися.�Їх�більше�ці³авив�е³ономічний�ефе³т�від�здачі�в
орендÀ�приміщень�чи�перспе³тива�майбÀтньої�приватизації.
Міністром� тоді� бÀла� Раїса� Бо�атирьова,� а� я� завідÀвав
³афедрою��і�ієни�та�то³си³оло�ії,�що�тÀт�–�на�Зеленій,�12.�У
ті�часи�не�працювало�навіть�опалення,�À�нас�бÀло�зафі³совано
своєрідний�температÀрний�ре³орд�–�-3��радÀси�на�³афедрі�в
лютомÀ.�

Бо�атирьова�бÀла�À�Львові�де³іль³а�разів.�Здебільшо�о
вона� займалася� ³омерційними� питаннями.� Вирішила
прибрати�до�рÀ³�ці³аві�площі�À�центральній�частині�Львова.�У
нас�весь�перший�поверх�завдя³и�їй�бÀв�зданий�в�орендÀ
³омерційним� стрÀ³тÀрам,� зо³рема� підприємствÀ� ДП
«Львівдіалі³»�ДАК�«У³рмедпром»,�я³ий�орендÀвав�більше�2000
³в.м.�першо�о�поверхÀ�бÀдівлі.�СитÀацію�врятÀвала�Революція
Гідності.

Львівсь³ий�національний�медичний�Àніверситет,�зі�сво�о
бо³À�маючи�тÀт�орендні�площі,�на�я³их�розміщені�³афедри
навчально�о�за³ладÀ,�не�мав�можливості�в³ладати�³ошти�в
ремонт�та�розвито³�³омпле³сÀ�на�Зеленій,�12�À�зв’яз³À�із
тим,�що�приміщення�бÀло�в�Àправлінні�À�МОЗ.

У�нас�о³ремі�³афедри�розміщÀвалися�À��Àртожит³ах.�ТомÀ
³ерівництво�ЛНМУ�ба�ато�ро³ів�поспіль�нама�алося�забрати
ці�приміщення�під�своє�Àправління.�Дя³Àючи�наполе�ливості
ре³тора�ЛНМУ�À�лютомÀ�2018�ро³À�цю�бÀдівлю�врешті-решт
передали� ÀніверситетÀ.� БÀла� тÀт� і� доля� здорово�о
передбачення�–�розÀміння�задіяти�існÀюче�обладнання,�я³е
ще� À� 2010� році� завдя³и� амери³ано-À³раїнсь³омÀпроє³тÀ
технічної�допомо�и�попало�саме�до�Львова.�

Жартома�³ажÀчи,�медÀніверситет�не�Àявляв,�я³À�проблемÀ
собі�«взяв�на��оловÀ».�За�рахÀно³�власних�зароблених�³оштів
потрібно�бÀло�відновити�не�тіль³и�опалення�À�бÀдин³À,�але�й
фа³тично� здійснити� повний� ³апітальний� ремонт.� 5� млн
�ривень�пішло�на�опалення,�а�ще�на�черзі�водопостачання,
³аналізація.�Але�завдя³и�послідовній�позиції�діючо�о�ре³-
тора� –� а³адемі³а� НАМН� У³раїни� Бориса� Семеновича

Зімен³овсь³о�о�ми�відновили�наÀ³овÀ�та�дослідниць³À�роботÀ
À�цьомÀ�приміщенні�до�світово�о�рівня,�і�маємо�чим�пишатися.

Із��рÀдня�2018�ро³À�за�резÀльтатами�³он³ÀрсÀ,�на�Àмовах
³онтра³тÀ,�на�п’ять�ро³ів�мені�випала�честь�стати�дире³тором
НДІ�епідеміоло�ії�та��і�ієни�ЛНМУ�ім.�Данила�Галиць³о�о.
Перед�тим�я�бÀв�³ерівни³ом�Центральної�наÀ³ово-дослідної
лабораторії,�я³а,�здійснюючи�сÀпровід�наÀ³ових�досліджень
³афедр�ÀніверситетÀ�,о³рім�то�о,�ба�ато�ро³ів�поспіль�надає
послÀ�и�підприємствам��Західно�о�ре�іонÀ�У³раїни�і�заробляє
значні�³ошти�в�бюджет�ÀніверситетÀ.��

ТомÀ�моїм�завданням�тÀт�стало,�о³рім�наÀ³ової�роботи,�й
заробляння�³оштів.�Фа³тично�Міністерство�охорони�здоров’я
перестало�фінансÀвати�інститÀт,�із�шести�бюджетних�тем

Київ�підтримÀє�однÀ,�і�це�в�обсязі�30%�фінансÀвання.�ТомÀ
діяльність�та�збереження�можливостей�ІнститÀтÀ�епідеміоло�ії
та��і�ієни�À�Львові�здійснюється�завдя³и�позабюджетним
³оштам�Львівсь³о�о�медÀніверситетÀ.�Зі�сво�о�бо³À,�я�бачÀ
своїм� завданням,� маючи� потÀжнÀ� мі³робіоло�ічнÀ
лабораторію,�вірÀсоло�ічнÀ�лабораторію�та�інше�спеціальне
обладнання,� надавати� я³існі� послÀ�и� À� ви�ляді� наÀ³ових
досліджень.�

Та³ож� бÀло� прийняте� рішення� зробити� на� нашій� базі
е³спериментальний�медичний�центр.�Щоб�не�а³редитÀвати
³ожнÀ� лабораторію� о³ремо,� ми� вирішили� а³редитÀвати
медичний�центр�в�с³ладі�лабораторій.�Це�дешевше.�Ми�мали
�отовÀ�амери³ансь³À�лабораторію,�вартістю�3,4�млн.��ривень�
(в� цінах� 2010� ро³À).� Але� À� 2017� році� À� неї� за³інчилася
а³редитація,� не� працювала� система� вентиляці ї � та
³ондиціювання,� водопостачання� та� ³аналізації,� не� бÀли
повірені� прилади.� Лабораторія� фа³тично� не� працювала,
співробітни³и�порозбі�алися�або�бÀли�звільнені,�бо�вони�не
мо�ли�працювати�на�0,25�став³и.

Від�почат³À�моєї�діяльності�в�ІнститÀті�всі�працюють�на
повнÀ�зайнятість,�на�повнÀ�став³À.�В��рÀдні�минÀло�о�ро³À�ми
а³редитÀвали� е³спериментальний� медичний� Центр.� В
ньомÀ�–�271�одиниця�приладів,�я³і�всі�повірені�та�³алібровані.
Ми�відновили�всі�системи,�запÀстили�всю�стрÀ³тÀрÀ,�я³а,�я³
з�одом� з’ясÀвалося,� бÀла� �отова� і� для� діа�ности³и
³оронавірÀсної�інфе³ції.

–�У��р¾дні�2019�ро±¾�Ви�передбачили�потреб¾�дос-
ліджень�на�±оронавір¾сні�інфе±ції.�Маєте�др¾зів�¾�ЦРУ
чи�мольфара�¾�Карпатах?

–�Ні,�ми�я³раз�не�передбачали,�що�бÀдемо�займатися�саме
цим� напрям³ом.� Але� в� стрÀ³тÀрі� ЦентрÀ� є� моле³Àлярна
�енетична�лабораторія�із�приладом�ПЛР,�я³ий�ми�планÀвали
задіяти�для�потреб�³лінічних�³афедр�невроло�ії,�он³оло�ії,
але�виявилося,� що� більша� потреба� є� для� діа�ности³и
³оронавірÀсної� інфе³ції.� ТомÀ,� ³оли� приїхав� �олова
ЛОДА�Ма³сим�Козиць³ий�та�місь³ий��олова�Львова�Андрій
Садовий,� вони� здивовано� дізналися,� що� є� стрÀ³тÀра� із
відповідною�режимною�системою�біоло�ічної�безпе³и,� із
обмеженим�достÀпом.�На�цій�зÀстрічі�з’ясÀвалося,�що�À�Львові

є�лабораторія,�я³ій�нічо�о�не�потрібно�для�почат³À�роботи,
все�вже�є.�І�лише�треба�дати�зраз³и�для�аналізів.�

Це�бÀло�для��остей�дÀже�дивно.�Вони�запитÀють:�«Що
Вам�необхідно�для�почат³À�роботи?».�Відповідаємо:�«Нічо�о!».
ЗновÀ�запитÀють:�«Може�захисний�одя�,�реа³тиви,�прилади?».
Ні,�все�À�нас�є.�І�тоді�ми�підписали�до�овір�на�проведення
досліджень�тестів�на�³оронавірÀс�із�Обласним�лабораторним
центром,�я³ий�є�³оординатором�всієї�роботи�в�області.�Нам
дають� в� ³онтейнері� проби� і� ми� Àпродовж� робочо�о� дня
віддаємо�резÀльтати:�позитивні�або�не�ативні.

–� Я±а�швид±ість� ви±онання� тестів?� Оцініть� я±ість
тестів� різних� виробни±ів.

–�Сьо�одні�тести,�я³ими�ми�³ористÀємося,�дають�можли-
вість�встановити�резÀльтат�за�7-8��один.�Фа³тично�це�три
етапи�досліджень:� оброб³а�біоло�ічно�о�матеріалÀ,� я³ий
надається.�Далі�має�бÀти�дифра³ція:�нам�треба�витя�нÀти�із
матеріалÀ�залиш³и�ДНК�чи�РНК,�цей�процес��подібний��до
встановлення� бать³івства.� І� третій,� останній� етап:� йде
ампліфі³ація-підтвердження,�чи�там�є�те,�що�ми�шÀ³аємо,�чи
немає?�І�в�цьомÀ�процесі�недостатньо�просто�мати�ПЛР-
прилад.�Треба�мати�о³ремі�три�ПЛР-бо³си,�ламінарнÀ�шафÀ,
а�най�оловніше:�À�нас�змонтована�потÀжна�система�очист³и
та�³ондиціонÀвання,�я³а�забирає�на�себе�всю�«біоло�ію».
Наші�меди³и�працюють�À�подвійномÀ�захисномÀ�полімерномÀ
одязі��одинами.�А�без�³ондиціонера�витримати�це�неможливо.

Коли�зі�мною�спеціалісти��радилися,�а�де�ще�À�Львові�можна
запÀстити�подібний�процес,�я�їм��оворив,�що�просто�ПЛР-
бо³сів� недостатньо.� Я³що� в� я³омÀсь�медичномÀ� за³ладі
розташÀвати� та³À� лабораторію,� то� ³Àди� бÀде� виходити
заражене�повітря?�У��вентиляційні�отвори?��Тоді�всі�настÀпні
поверхи�бÀдÀть�інфі³овані.

Є�ще�дрібні�нести³ов³и.�Ми�працювали� із�німець³ими
тестовими� системами,� ³орейсь³ими,� ³итайсь³ими,

амери³ансь³ими.� Амери³ансь³і,� ³ажÀть� мої� ви³онавці,� є
добрими,� але� там� трохи� інші� стандарти.� Є� відмінності
з�на³онечни³ами,�фільтрами,� треба�бÀло�я³ось�до�цьо�о
пристосовÀватись.�Але�знайшли�способи.�

Ми�зробили�та³�званий�«бри�адний�підряд».�Одна�бри�ада:
наÀ³овий�спеціаліст�та�лаборант,�вони�заходять�і�роблять�всі
три�етапи,�і�за�них�відповідають.�Ми�ор�анізÀвали�три�бри�ади,
я³і��отові�працювати�À�три�зміни,�із�змінами�для�санітарної
оброб³и,�за�алом�при�потребі�і�24��одини�на�добÀ.�Звичайно
ж,�ми�заці³авлені�À�тестах,�я³і�с³оротять�час�оброблення
аналізів.

–�Є�та±а�інформація,�що�тести�австрійсь±о�о�вироб-
ництва�мають�значно�±оротший�час�на�опрацювання,
навіть�до�1��одини.

–� Де³ларація� в� інстрÀ³ції� ще� не� означає,� що� та³� є
насправді.�Треба�перевіряти�і�для�цьо�о�існÀє�«валідація»
тестів,�я³а�підтверджÀє�те,�що�є�в�інстрÀ³ції.�Отримавши
³інцевий�резÀльтат,�можна�пере³онатися,�що�тест-система
працює�і�зрозÀміло�с³іль³и�процес�займає�часÀ.�Ми��отові
працювати�із�різними�виробни³ами�тест-систем.�Дайте�нам
зраз³и,�ми�перевіримо,�і��отові�до�співпраці.

За�ці�три�тижні�зроблено�більше�800�аналізів.�Бри�ади
вже�набралися�досвідÀ.�Ми�за�свою�роботÀ�відповідаємо.�В
Обласно�о�лабораторно�о�центрÀ�до�нас�претензій�немає.

–�Борисе�Павлович¾,�на�Ваш¾�д¾м±¾,�я±�с±оро�б¾-
д¾ть�знайдені�світовою�на¾±ою�ефе±тивні�лі±и�від�±о-
ронавір¾с¾�або�ва±цина?�Це�питання�хвилює�сьо�одні,
напевно,� всіх.

–�Немає�на�сьо�одні�нія³о�о�ефе³тивно�о�противірÀсно�о
препаратÀ,�о³рім�«Аци³ловірÀ»�(«Зовира³сÀ»).�Треба�розÀміти
механізм�дії�вірÀсÀ.�ВірÀс�може�жити�тіль³и�всередині�³літини
людини,�іншо�о�живо�о�ор�анізмÀ,�рослин,��рибів,�ба³терій.
ПричомÀ,�в�Àявленні�більшості�людей,�вірÀс�À�³літині�я³имось
чином�розмножÀється.�Це�не�та³.�ВірÀс�робить�«реплі³ацію»
за�допомо�ою�³літини.�Клітина��сама�множить�CNRK�вірÀсÀ,
я³ий�попав�À�серединÀ.�ТомÀ�нама�аючись�«вбити»�вірÀс
специфічним�препаратом,�необхідно��разом�із�вірÀсом�вбити

 Борис КУЗЬМІНОВ: “Більшість людей
не здогадуються, що коронавірус

з’явився понад 60 років тому”
СÀчасний�медичний�лабораторний�центр�НДІ�епідеміоло�ії� та

�і�ієни�ЛНМУ� ім.�Данила�Галиць³о�о�нещодавно�розпочав�проводити
висо³оточнÀ� ПЛР-діа�ности³À� (тестÀвання� методом� полімеразної
ланцю�ової�реа³ції)�на�наявність�³оронавірÀсÀ�À�львів’ян.�Це�стало
резÀльтатом� співпраці� ÀніверситетÀ� та� Львівсь³ої
облдержадміністрації� спільно� із�Львівсь³ою�місь³ою�радою.

Зраз³и�біоматеріалів�для�досліджень�надходять�À�лабораторний
центр�МОЗ�À�Львівсь³ій�області�та�вже�звідти�–�в�Àніверситетсь³À
лабораторію�на�вÀлицю�ЗеленÀ,�12.�ТÀт�створено�три�бри�ади�À
с³ладі�лі³аря�та�лаборанта,�я³і�проводять��дослідження�À�три�зміни.
На�сьо�одні�проведено��більше�700�тестових�аналізів�хворих�з
підозрою�на�³оронавірÀс.�Нашим�співрозмовни³ом�є�дире³тор
наÀ³ово-дослідно�о� ІнститÀтÀ� епідеміоло�ії� та� �і�ієни�ЛНМУ
ім.�Данила�Галиць³о�о,�професор�Борис�КУЗЬМІНОВ.

COVID-19


